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تهیه کــننـده »بچـه مهندس« از 
تغییر بازیگــر نقش اصلی سریال در 
قسمت های نخست به عنوان یک چالش 
جدی یاد کرد. او همچنین می گوید: در 
صورت درخواست صداوسیما فصل 
جدید سریال را هم خواهیم ساخت. 
سعید سعدی توضیح داد: شرایطی 
ایجاد شد که ما مجبور شدیم بازیگر نقش اصلی را تغییر 
دهیم. تمام تلاشمان این بود که بازیگری را انتخاب کنیم 
که بتواند برای ما زحمت کمتری ایجاد کند و مخاطبان هم 
راحت تر بتوانند با او ارتباط برقرار کنند. بازیگری که انتخاب 
شده است تا حدی این نگرانی را برطرف کرده است. او درباره 
همکاری با محمدرضا رهبری در نقش جواد جوادی ادامه 
داد: در این رابطه نظر ما مثبت است و مشکلی چندانی برای 
ما ایجاد نکرد. شاید دو سه قسمت اول چالشی را ایجاد 
کرد و پذیرشش برای مخاطبان سخت بود؛ اما از قسمت 
سوم ـ چهارم به بعد، مخاطبان پذیرفتند که جواد جوادی 
تغییر کرده و این بازیگر است، همانطور که در قسمت های 
قبل هم جواد جوادی بنا بر شرایط سنی اش یک بازیگر 
دیگر بود. سعدی همچنین درباره تغییر کارگردان سریال 
»بچه مهندس« پس از سه فصل، گفت: به دلیلی مشکلاتی 
که برای آقای غفاری ایجاد شد و همزمانی کار سینمایی 
»تک تیرانداز«، ایشان نتوانستند با ما ادامه همکاری دهند و 
براساس همفکری که باهم داشتیم به آقای کاوری رسیدیم؛ 
آقای کاوری را به تلویزیون پیشنهاد دادیم و تلویزیون هم 
پذیرفت؛ ما به دلیل شناختی که از آقای کاوری داشتیم، در 
روند کار مشکلی پیش نیامد. با همیاری یکدیگر توانستیم 

کار را پیش ببریم.
کرونادرگروهاسترسایجادمیکند

تهیه کننده ســریال »بچه مهندس« در پاسخ به این 
پــرسش که تغیــیر کــارگردان یک سریال چندفصلی 
و ادامه دار چقدر می تواند در روند ساخت تاثیرگذار باشد؟ 
عنوان کرد: در هر صورت بی تاثیر نیست. زیرا سریال با 
یک فکر و اندیشه ای کنار هم چیده شده است و وقتی آن 
فکر و اندیشه تغییر پیدا می کند شاید آن تاثیر زیاد مثبت 
نباشد، ولی سریال بچه مهندس به دلیل نوع محتوایی که 
داشت و تغییراتی که در قصه ایجاد می شد، این چالش 
را برای ما کمتر کرده بود. سعدی با بیان اینکه احتمالا تا 
۱۷ ـ ۱۸ اردیبهشت ماه کار ضبط سریال به پایان می رسد، 
درباره ساخت فصل پنجم بچه مهندس هم اظهارکرد: این 
موضوع به تصمیم گیری سازمان صداوسیما منوط است. 
سازمان هم براساس نظرسنجی و بازخوردها تصمیم می 
گیرد که این کار را ادامه دهد یا نه. این تهیه کننده، ساخت 
فصل چهارم سریال »بچه مهندس« را دشوارتر از فصل های 
قبلی دانست و افزود: این سریال در این فاز به دلیل تعدد 
لوکیشن ها و خود داستان و تغییرات محتوایی از فازهای 
قبلی سخت تر و سنگین تر بود. تعدد کاراکترهایی که بنا 
بر نیاز قصه باید در کار می بودند نسبت به فصل های قبلی 
قابل مقایسه نیست. از طرفی به موضوعی هم پرداخته شده 
است که برای مخاطبان جدید است و شاید تا الان گروه به 
این موضوع آنقدر نزدیک نشده  باشد. سعدی در پایان درباره 
تاثیر کرونا بر ساخت سریال و نحوه مواجهه با آن عنوان 
کرد: در هر صورت کرونا مشکلات خاص خودش را دارد؛ در 
گروه استرس و نگرانی ایجاد می کند. ما تدابیری را اندیشیده  
بودیم و یک گروه پزشکی را در کار مستقر کرده بودیم. یک 
روز در میان اکسیژن سنجی و تب سنجی انجام می شد و 
هفته ای یکبار یا چندین بار  می آمدند تست می گرفتند و 
یا دوستانی که مشکوک بودند می رفتند به درمانگاهی که 
با آن قرارداد بسته بودیم و تست کرونا می دانند؛ اگر جواب 
تست منفی بود به کار ادامه می دادند. به لطف خدا با این 

تدابیر مشکلی در روند اجرای کار ایجاد نشد.

عبدالــرضا اکبــری بازیگــر سریال »نفس بکش 
زمین« شغل مــحیط  بانی را بهتـرین شغل دانست، 
چراکه افراد هم در طبیعت بکر زندگی و هم به بقای 
حیوانات کمک می کنند. عبدالرضا اکبری با بیان 
اینکه »نفس بکش زمین« اولین همکاری او با احسان 
سیدجوادی کارگردان بود، اظهارکرد: به یاد دارم 
احسان سیدجوادی با من تماس گرفت و درباره 
کار توضیح داد. کوتاه بودن زمان قسمت ها برایم 
مساله بود، اما زمانی که قصه را خواندم، متوجه 
شدم با وجود آنکه در زمان کوتاهی درباره مساله 
محیط زیست و احترام به فضایی که انسان ها برای 
خود ایجاد می کنند، صحبت می کند اما کار شریف 
و سالمی است. وی ادامه داد: البته به نظرم امکان 
افزایش تعداد قسمت ها فراهم بود و این موضوع 
را به دوستان نیز پیشنهاد دادم، اما آنها گفتند این 
طرح در چارچوب مجموعه نمایشی هشت قسمتی 
تصویب شده و شرایط بودجه اجازه نمی دهد که آن را 
پرورش دهیم و یا زمان قسمت ها را بالا ببریم. بازیگر 
»نفس بکش زمین« با اشاره به اینکه نتیجه کار خوب 
بود، مطرح کرد: به نظر من باید زمان پخش مناسبی 
برای این مجموعه نمایشی درنظر گرفته می شد تا 

بهتر دیده شود، چراکه من احساس می کنم به دلیل 
جابه جایی هایی که در کنداکتور پیش آمد، مخاطب 
دچار سردرگمی شد. در هر صورت این کار می تواند 
از شبکه های مختلف پخش شود و تاثیر خوب خود 
را بگذارد. اکبری با اشاره به اینکه مخاطب هنوز به 
دیدن کارهای کوتاه عادت نکرده است، خاطرنشان 
کرد: این موضوع مختص »نفس بکش زمین« نیست 
و در کل مخاطب با آثار کوتاه مانوس نشده و ارتباط 
برقرار نکرده است. این آثار کمی مهجور واقع شده اند 
و تنها در جشنواره ها دیده می شوند، در نتیجه من فکر 
می کنم باید زمان پخش خوبی برای »نفس بکش 
زمین« در نظر گرفته می شد تا در جایگاه خود قرار 
بگیرد و به خوبی محک خورده و بیننده را جذب کند. 

محیطبانیشغلسختیاست
وی با بیان اینکه برای اولین بار بود که نقش 
محیط  بان را بازی کرده، گفت: محیط  بانی یکی از 
شغل هایی است که به آب و خاک وطن و همنوع 
خود خدمت می کند. این شغل بسیار شغل سخت و 
سنگینی است و افراد با وجود آنکه از کمترین امکانات 
برخوردار هستند، با خطرات زیادی دست وپنجه نرم 
می کنند. این شغل شاید بهترین شغلی باشد که 

سراغ دارم، چراکه افراد هم در طبیعت بکر زندگی 
می کنند و هم با حیوانات بی آزار و یا کم آزار ارتباط 
دارند و به بقای آنها کمک می کنند. به گفته بازیگر 
»نفس بکش زمین«، محافظت از محیط زیست، 
محافظت از درخت و گیاه است و در حالی که اینها 
از مهمترین عناصر کره زمین هستند، بازهم عده ای 
در حال تبدیل کردن کره زمین به یک فضای خشک 
و ترسناک هستند. اکبری درباره همکاری با احسان 
سیدجوادی کارگردان »نفس بکش زمین« تصریح 
کرد: احسان سیدجوادی کارگردانی خوب، منعطف 
و کاربلد است که به کار خود علاقه دارد و برای آن 
زحمت می کشد. وی در پایان با اشاره به توجه به 
فرهنگسازی حفاظت از محیط زیست در آثار هنری 
گفت: آثارهنری صددرصد می تواند در شناساندن 
مسائل و واقعیت های جامعه کمک کند و از بیانیه 
و سخنرانی تاثیر بیشتری دارد، چراکه جنبه های 
دراماتیک و نمایشی در آن وجود دارد و باعث می شود 
بیننده همذات پنداری کند و خود را جای قهرمان 
قصه قرار دهد. لازم است بگویم بسیاری از هنرها در 
سینما هستند و سینما از همه هنرها استفاده می کند 

تا بهترین تاثیر را روی مخاطب خود بگذارد.

شرایطبرایحضور
درتئاترمناسبنیست

سروش طاهری با اشاره به اینکه 
چند نمــایش را در مقــام بـازیگر 
و کارگردان در نوبت اجرا دارد از 
حضــور ناگزیرش در آثار تصویری 
به جای فعالیت در تئاتر خبر داد. 
طاهری گفت: ما نمایش »بازرس« به 
کارگردانی شهرام مقصودی را که در 
جشنواره نمایش های آئینی و سنتی 
به صحنه رفته بود و همچنین نمایش 
»روزمرگ در داستان هملت« به 
کارگردانی مانلی حسین پور را در 
نوبت اجــرا داشتیم که با توجه به 
شرایط زمــان اجرایشان مشخص 
نـیست. وی ادامــه داد: همچنین 
نمایش »بیمــاری خانـواده میم« 
نوشته فائوستو پاراویدینــو را هم 
قرار بود خودم به صحنه بــبرم که 
فعلا تمرین ها را متوقف کــرده ام. 
همه این آثار قرار بود در تئاتـر شهر 
اجرا شوند اما با توجه به شــرایط 
نامناسبی که به وجود آمده فکر 
نمی کنم فعلا بتوانم تئاتر کار کنم. 
طاهری درباره شرایط نامناسبی 
آن  با  هنرمندان  روزها  این  که 
مواجه شده اند، بیان کرد: متاسفانه 
شرایط برای هنرمندان تئاتر بسیار 
سخت شده است و هیچ تضمین 
اجرایی برای شروع و آماده سازی 
یک کار وجود ندارد و هیچکس هم 
به فکر هنرمندان نیست. بسیاری از 
هنرمندان ما مجبور شده اند برای 
تامین مخارج شان به سراغ بازی در 
آثار تصویری و یا سریال های شبکه 
نمایش خانگی بروند. کارگردان 
نمایش »مغازه خودکشی« در پایان 
صحبت هایش گفت: این روزها در 
ســریال »طلاق« به کــارگــردانی 
ابوالقاسم طالبی به ایفای نقــش 
می پردازم که قرار است از تلویزیون 
پخش شود. همچنین قراردادی 
نیز برای بازی در یک سریال شبکه 
نمایش خانگی بسته ام که قرار است 
افشین هاشمی کارگردانی آن را 

برعهده بگیرد.

»کلبه عموپورنگ« در قالب یک برنامه کودک، 
تلاش دارد ضمن پرداختن به اهمیت و ضرورت 
تامین نیازهای اساسی کودکان، به چگونگی 
تامین این نیازها، به زبانی قابل فهم بپردازد. عباس 
الماسی مشاور برنامه »کلبه عموپورنگ« در حوزه 
روانشناسی بر ضرورت اصلاح سبک فرزندپروری 
والدین تاکید کرد و گفت: توجه به تامین نیازهای 
هیجانی، روانی و عاطفی کودکان و نوجوانان امری 
است که در برنامه های تلویزیونی از آنها غفلت 
می شود. در سبک فرزندپروری قدیمی که اکثر 
والدین نسل های قبل بر آن شیوه تربیت شده اند، 
نکته مهم صرفا مواظبت از کودکان بوده است. وی 
ادامه داد: در سبک فرزندپروری نسل های گذشته 
یکی از اصول مهم تربیتی این بود که کودکان باید 
مطیع و فرمان بردار باشند، از همین رو فردیت و 
امنیت هیجانی کودکان اساسا کمتر موردتوجه 
قرار می گرفت. درحالیکه در سری برنامه هایی 
که با محوریت شخصیت »عموپورنگ« ساخته 
می شود، یکی از محورهای اساسی تربیتی، 
توجه دادن مخاطب به موضوع تامین نیازهای 
روانی، هیجانی و عاطفی بچه هاست. در این برنامه 
سعی شده، علاوه بر مراقبت فیزیکی از کودکان و 
منضبط بارآوردن آنها، باید به احساسات کودکان 
و تفاوت های فردی آنها توجه شود. این روانشناس 
تربیتی تاکیدکرد: افراط و تفریط در برآورده کردن 
نیازهای فرزندان هر دو ناکام کننده است و یکی از 
دلایل اصلی شکل گیری طرح واره های ناسازگار 
در دوران کودکی همین افراط و تفریط است. این 
طرح واره ها در ادامه زندگی باعث به وجودآمدن 
مشکلاتی عاطفی روانی شده و اختلالاتی را در 
عملکرد فرد، روابط بین فردی و رضایت فرد از 
خودش فراهم می کنند. به عبارت دیگر مشکلات 
فعلی ما بازتولید همان طرح واره های ناسازگاری 
است که بخشی از آن در دوران کودکی به واسطه 
بی توجهی والدین به تامین نیازهای روانی، عاطفی 
و رشد ظرفیت های روانی فیزیولوژیکی صورت 
گرفته است. الماسی ادامه داد: والدین شتاب دهنده 
و والدین ناکام کننده در تامین نیازهای کودکان 
متناسب با رشد ظرفیت های روانی فیزیولوژیکی 
عمل نمی کنند. سبک تربیتی شتاب دهنده و یا 
بازدارنده، ناکام کننده نیازهای کودک است که 
منجر به شکل گیری ساختارهای شناختی عاطفی 
عمیق و معیوبی به نام طرح واره های ناسازگار 
می شود. وی تصریح کرد: طرح واره ها ساختارهای 
روانی عاطفی هستند که در پاسخ به ناکام ماندن 
نیازهای تحولی کودک شکل می گیرند و در ادامه 
زندگی باعث ناتوانی فرد، شکل گیری تصمیمات 
غلط، نقص در مهارت های زندگی و کاهش آگاهی 
فرد شده و منجر به رفتارهای محکوم به شکست 
می شوند. مشاور »کلبه عموپورنگ« اظهارکرد: 
باید کودک را بپذیریم، درکش کنیم، به او توجه 
نشان دهیم و در ارتباط با او صداقت داشته باشیم 
این نیاز شامل تامین نیاز به محبت، صمیمیت، 

حمایت، ثبات و هدایت می شود.

سعیدسعدیتهیهکنندهعنوانکرد

 تلویزیون بخواهد
»بچه مهندس ۵« را هم می سازیم

 ملاحظات روانشناسی در 
»کلبه عموپورنگ«

مدیرعامــل مــوسسه هنـرمندان 
پیشکسوت با بیان اینکه تاکنون تعداد 
محدودی از هنرمندان پیشکسوت 
بالای ۸۰ سال موفق به دریافت واکسن 
کرونا شده اند، اظهارکرد: در تلاش 

هستیم شرایط دریافت واکسن کرونــا 
بــرای هنــرمنــدان پیشکــسوت 
هرچــه سـریعتــر فــراهــم شــود. 
نیکنــام حسینــی پور با بیان اینکه 
»نزدیک به ۱۵۰ نفر هنرمند بالای ۸۰ 
سال داریم«، گفت: تلاش ما این است 
که هرچه زودتر واکسن هنرمندان 
پیشکسوت تزریق شود. در همین 
راستا مکاتباتی با وزارت بهداشت 
انجام دادیم که با فراهم کردن شرایط 
رفت وآمد، واکسن این هنرمندان در 
محل موسسه هنرمندان پیشکسوت 
تزریق شود. او خاطرنشان کرد: وزرات 

بهداشت هنوز جواب مشخصی به 
این درخواست ما نداده است و پس 
از پیگیری نیز این گونه عنوان شد که 
با توجه به اینکه تزریق واکسن ممکن 
است برای برخی از افراد تبعات داشته 
باشد، بهتر است تزریق حتما در مراکز 
درمانی انجام شود. حسینی پور درباره 
تسهیل شرایط تزریق واکسن کرونا به 
هنرمندان نیز توضیح داد: در این زمینه 
با آقای حسینی )معاون هنری وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی( هماهنگ 
شده است که شرایط حضور هنرمندان 
در مراکز درمانی تسهیل شود و تاکنون 

نیز موفق شده ایم، تعداد محدودی 
از هنرمندان در مراکزدرمانی حضور 
پیدا کنند و واکسن بزنند. این قول 
به ما داده شده است که کمک کنند تا 
در روزهای آینده نیز سایر هنرمندان 
واکسن  زودتر  هرچه  بتوانند  هم 
بزنند. مدیرعامل موسسه هنرمندان 
پیشکسوت همچنین درباره وضعیت 
تزریق واکسن هنرمندان در سایر 
استان های کشور اظهارکرد: فعلا در 
حال انجام هماهنگی برای استان 
تهران هستیم و در ادامه به سراغ سایر 

استان ها می رویم.

واکسنهنرمندانپیشکسوتچهمیشود؟

عبدالرضااکبری:

 محیط   بانی بهترین 
 شغلی است 

که سراغ دارم


